
5 88498443سرويس  سياسي

| روزنام��ه ج��وان |  ش��ماره 4821 | ش��عبان 1437   19   | خ��رداد  1395   6 پنج ش��نبه 

 انتخاب آيت الله جنتي
لبيك به انقلابی بودن خبرگان بود 

يك عض�و مجلس خب�رگان رهب�ري انتخاب آي�ت الله جنتي ب�ه عنوان 
رياس�ت خب�رگان را لبي�ك ب�ه درخواس�ت رهب�ري ب�راي »انقلاب�ي 
بودن« مجلس خب�رگان دانس�ت و گفت: دش�منان بايد هم�واره بدانند 
كه جاي�گاه قانوني اين نظ�ام بر ارزش ه�اي انقلاب اس�لامي تأكيد دارد. 
به گزارش فارس، حجت الاس��ام سيدابراهيم رئيس��ي عضو مجلس خبرگان 
رهبري و توليت آستان قدس رضوي، با اش��اره به پيام انتخاب آيت الله جنتي 
به عنوان رياست مجلس خبرگان رهبري اظهار داشت: در مجلس خبرگان آن 
دسته از جناح بندي هاي سياسي كه در بيرون از اين مجلس وجود دارد، ديده 
نمي ش��ود بلكه در مجلس خبرگان نكته اي كه مقام معظم رهبري بود درباره 

»انقابي بودن مجلس خبرگان« فرمودند، مطرح است. 
حجت الاسام رئيس��ي ادامه داد: به نظر بنده انتخاب آيت الله جنتي لبيك به 
خواست و پيام مقام معظم رهبري مبني بر لزوم وحدت و يكپارچگي و انسجام 
آن بود كه بايد مثال زدني باشد و نوع گزينش رياست خبرگان مؤيد اين انسجام 
است. توليت آستان قدس رضوي تصريح كرد: آيت الله جنتي در اتخاذ مواضع 
انقابي، دفاع از ارزش هاي نظام و پايداري به اصول و مباني انقاب، ولايتمداري 
را سرلوحه كار خود قرار داده اند و اين عملكرد مورد توجه اعضاي خبرگان قرار 

گرفته است، البته ضمن احترام به همه بزرگان كه در خبرگان حضور دارند. 
وي بر همين اساس تأكيد كرد: انتخاب آيت الله جنتي از سوي مجلس خبرگان به 
عنوان رياست اين مجلس يك پيام داشت و آن هم تأكيد داشتن اعضاي خبرگان 
بر سابقه انقابي ايشان بود. حجت الاسام رئيس��ي با اشاره به فضاسازي هاي 
مسموم رسانه هاي دشمن عليه آيت الله جنتي گفت: دشمنان بايد همواره بدانند 
كه جايگاه قانوني اين نظام كه برخاسته از رأي و نگاه مردم بوده، بر مواضع اصولي 
و ارزش هاي انقاب اسامي تأكيد دارد. اين عضو مجلس خبرگان رهبري يادآور 
شد: ما انتظار داريم مجلس شوراي اسامي و نهادهاي كشور انقابي باشد، يعني 

حوزه،  مجلس و مجلس خبرگان ما نيز بايد انقابي باشند.  
----------------------------------------------------------

استقرار پرچم سوريه در تمامي مناطق 
جغرافيايي اين كشور در آينده نزديك

فرمانده نيروي زميني ارتش عنوان كرد كه ما در آينده اي نزديك ش�اهد 
استقرار پرچم سوريه در تمامي مناطق جغرافيايي اين كشور خواهيم بود. 
به گزارش مهر، امير احمدرضا پوردستان در حاشيه ششمين همايش تجليل 
از اس��طوره هاي جمهوري اس��امي ايران ويژه تكاوران نيروي دريايي مدافع 
خرمشهر، در خصوص مرحله جديد تحولات سوريه و برنامه نزاجا براي حضور 
مستش��اري در آن گفت: نيروي زميني ارتش جمهوري اس��امي نيرويي در 

مجموعه نيروهاي مسلح است و به عنوان سرباز در اين ميدان حضور دارند. 
وي ادامه داد: ما به عنوان سربازان ولايت نه تنها در حوزه هاي جغرافيايي بلكه 
هر جا كه نياز به وجود ما باشد و مقام معظم رهبري فرمان بدهند براي اجراي 
مأموريت حاضريم. پوردستان ادامه داد: تحولات ميداني سوريه نشان مي دهد كه 
در حد نيروهاي مستشاري به نيروهاي مسلح جمهوري اسامي ايران نياز دارند. 
فرمانده نيروي زميني ارتش گفت: نيروهاي ارتش سوريه و نيروهاي دفاع وطني 
با كمك مستشاري نيروهاي مسلح جمهوري اسامي ايران توانستند اراده خود 
را اجرايي كنند. واقعيت هاي ميداني نشان دهنده پيروزي هاي نيروهاي ارتش 
سوريه است و ما در آينده نزديك شاهد استقرار پرچم سوريه در تمامي مناطق 
جغرافيايي اين كشور خواهيم بود. وي با بيان اينكه ما تهديدات را رصد مي كنيم 
و متناس��ب با آن در خود ظرفيت ايجاد خواهيم كرد، تصريح كرد: با تهديد در 
فضاي ناهمتراز رو به رو بوديم كه متناسب با آن خود را آماده كرديم و امروز در 

فضاي جنگ هاي نيابتي هستيم و بايد متناسب با آن خود را آماده كنيم.

رسوايی تبعيت نكردن از 

محمد  اسماعیلی
  تحلیل

رأي مردم و پرخاشگري 
پس از نپذيرفت��ن نامزد 
متبوع تجديدنظرطلبان به عنوان ليدر يك نهاد اصلي 
در كشور، نتيجه انتخابات هيئت رئيسه روز سه شنبه 
مجلس خبرگان رهبري است. »جناحي كردن خبرگان 
رهبري« يكي از اهداف اصلي جريان تجديدنظرطلب 
در طول ماه هاي اخير بوده است كه با نتايج انتخابات 
هيئت رئيسه مجلس خبرگان به بن بست كامل رسيده 
است. اعضاي مجلس خبرگان با انتخاب آيت الله جنتي 
به عنوان رئيس پنجمين دوره مجلس خبرگان نشان 
دادند كه توجهي ب��ه بازي ه��ا و طراحي هاي جريان 
غرب گراي داخلي و رسانه هاي وابسته به نظام سلطه 
ندارند و تنها براساس شاخص هاي اسامي و انقابي 
هيئت رئيسه را انتخاب مي كنند و كمترين توجهي به 

موضوعات جناحي و سياسي ندارند. 
چنين رويكردي خاف انتظ��ارات طيف غرب گراي 
داخلي بود كه تاش داش��تند با تزري��ق رقابت هاي 
جناحي به خب��رگان وزانت و ش��أنيت اين مجلس را 
تخطئه و وارد زد و خوردهاي معمول عرصه سياسي 
كنند. نكته ديگر آنكه شخصيت ها و رسانه هاي وابسته 
به اين طيف قبل از برگزاري انتخابات خبرگان تاش 
كردند تا مانع راهيابي آيت الله احمد جنتي به اين دور 
از مجلس خبرگان شوند و پس از اعام نتايج انتخابات 
اين مجلس سخن از پيروزي جريان تجديدنظرطلب 
در انتخابات پنجم خبرگان! به ميان آورده و به شدت 
از دستاوردهاي چنين پيروزي اي در آينده سخن به 
ميان مي آوردند. حال امروز بعد از گذش��ت نزديك به 
90 روز از اعام نتايج انتخابات خبرگان پنجم مي توان 
دريافت كه آيا ادعاي جماعت تجديدنظرطلب در اين 
دور از انتخابات به واقعيت نزديك بوده است يا خير و 
ادعاي پيروزي ديروز چرا امروز جاي خود را به شكست 
داده است؛ شكستي كه رسانه ها و افراد وابسته به اين 
جريان را به پرخاشگري و تندخويي كشانده و بستر دور 
جديدي از تخريب ها عليه آيت الله جنتي را سازماندهي 
كرده اس��ت، آنگونه كه رس��انه هاي اين جري��ان و از 
جمله روزنامه قانون به جاي اعتراف به جناحي نبودن 
تصميمات و رويكردهاي اعض��اي مجلس خبرگان و 
پذيرفتن شكس��ت براي موفق نش��دن طرح »حذف 
جنتي از خبرگان«، به برخوردهاي صرفاً جناحي و به 

سمت تخطئه اعضاي خبرگان روي آورده اند. 
»دموكراسي به شرط چاقو« بهترين تعريف از نوع 
مواجهه جماع��ت تجديدنظرطلب ب��ا رويدادهاي 
سياس��ي -تاريخي اس��ت كه نمونه هاي فراواني را 

مي توان براي آن نام برد. 
غائله 88يكي از بهترين نمونه هايي است كه مي توان از 
آن تحت عنوان »دموكراسي به شرط چاقو« نام برد كه 
طي آن جناح مدعي اصاح طلبي با اعام نتايج انتخابات 
و شكس��ت قطعي نامزد آنه��ا در عرص��ه رقابت هاي 
انتخاباتي، به بهان��ه تقلب در انتخاب��ات به خيابان ها 

ريخته و به مدت هشت ماه التهاب و بحران را به كشور 
تزريق كرده و هزينه هاي فراواني را به جامعه اسامي 
تحميل كردند. نمونه ديگر انتخابات رياست جمهوري 
سال 84 است كه بعد از پيروزي محمود احمدي نژاد در 
آن دوره از انتخابات با وجود اينكه انتخابات 84 توسط 
»دولت اصاحات« برگزار ش��ده بود، مهدي كروبي با 
ادعاي خواب نما شدن خود در ساعات شمارش آرا نظام 
را متهم به تقلب در نتاي��ج انتخابات مي كند و فضاي 
مسمومي را عليه حاكميت ساماندهي مي كند. در كنار 
مهدي كروبي رفسنجاني نيز مسئولان اجرايي انتخابات 

را متهم به دستكاري در آرا مي كند. 
هاش��مي رفس��نجاني پس از پي��روزي احمدي نژاد 
در تيرم��اه 1384 ط��ي مصاحبه اي با الق��اي ترديد 
درباره نتيجه انتخاب��ات و دس��تكاري آراي مردم به 
ايجاد تشكيك در جامعه دامن زد و با صدور بيانيه اي 
تفرقه انگيز، انتخاباتي كه همفك��ران وي برگزار كرده 
بودند را زير سؤال برد. رئيس مجمع تشخيص مصلحت 
نظ��ام در شش��مين دوره انتخابات مجلس ش��وراي 

اسامي كه باز هم دولت اصاحات آن را برگزار كرده 
بود، ادعاهاي خود مبني بر تقلب در انتخابات را مطرح 
كرد كه در نهايت منجر به استعفاي وي و حوادث ناگور 

و فتنه انگيز آن دوره از مجلس شد. 
ادعاهاي طيف مورد اش��اره كه هيچ گاه رأي مردم به 
رقيب را نپذيرفته اس��ت در حالي اس��ت كه برخي از 
وابستگان به اين جريان طي سال هاي اخير بارها نسبت 
به خاف بودن ادعاهاي اين جماعت اشاره داشته و از 
سامت انتخابات در دوره هاي مختلف سخن به ميان 
آورده اند. ب��ه عنوان نمونه س��يدعبدالمحمد زاهدي 
استاندار دولت اصاحات كه در دولت يازدهم استانداري 
كردس��تان را نيز بر عهده داشت، طي گفت وگويي در 
واكنش به اظهارات هاشمي رفسنجاني مبني بر اينكه 
استاندارهاي اصاح طلب س��ال 84 كار را به كلي رها 
كردند، اظهار مي كند: »نه اينگونه نبود، حداقل بنده به 
عنوان يك اصاح طلب در انتخابات شركت و پيگير كار 
بودم. هيچ انتخاباتي بدون عيب و نقص برگزار نمي شود 

اما در انتخابات 84 واقعاً رأي مردم احمدي نژاد بود.«

خطي كه مشتركاً توس��ط برخي از رسانه هاي داخلي 
وابس��ته به جريان غرب گرا و رس��انه هاي فارسي  زبان 
خارجي دنبال مي شود زير سؤال بردن نوع آرايي است 
كه توسط اعضاي خبرگان به آيت الله جنتي داده شده و 
انتخاب آيت الله جنتي را توسط منتخبان مردم دستاويز 
تمس��خر قرار داده اند.  به عنوان نمونه ديگر مي توان از 
اظهارات حسين باستاني عنصر ديروز تجديدنظرطلب و 
همكار امروز بي بي سي فارسي اشاره كرد كه در اظهاراتي 
توأم با عصبانيت درباره انتخابات هيئت رئيسه خبرگان، 
خروجي آن را اتفاقي ناگوار ارزيابي كرد و همين رويكرد 
توسط رسانه هاي وابس��ته به جريان تجديدنظرطلب 
دنبال ش��د. در تبعيت از اين رويك��رد، روزنامه قانون 
كه س��ابقه طولاني در حمل��ه به باوره��اي اعتقادي و 
ارزشي جامعه ايراني دارد در عكسي جهت دار از آيت الله 
جنتي عب��ارت »آخر اول« را تيتر مي كن��د و با ادبيات 
تخريب گرايانه مي نويس��د: »آيت الله اميني و آيت الله 
جنتي هر دو گزينه رياس��ت خبرگان بودند اما اولي از 
طيفي بيرون آمده بود كه خود را پيروز مي دانس��ت و 

گزينه دوم تنها بازمانده ليستي بود كه تمام سعي خود را 
كرد تا در تهران موفق شود ولي به جايي نرسيد. اگر يزدي 
و مصباح را مردم تهران از مجلس خبرگان كنار زدند، ولي 
چندين مصباح و يزدي ديگر را مردم شهرستان ها وارد 
اين مجلس كردن��د. اين موضوع ب��ه راحتي معادلات 
جرياني كه دل به تغيير در شاكله خبرگان بسته بودند را 
نقش برآب كرد، بايد براي رسيدن به اهدافي كه در سر 
داشتند، راهبردي ديگر بينديشند، چراكه ديگر نه هفتم 
اسفندي در كار است و نه بدنه اجتماعي كه به راحتي 

گزينه هاي مدنظر را انتخاب كند.«
پرسش��ي كه در اينجا مطرح مي ش��ود اين است كه 
آيا آقايان هاش��مي يا كروبي كه در دوره هاي مختلف 
مجلس ش��وراي اسامي رياس��ت مجلس را برعهده 
گرفتند، آراي شان از بقيه نامزدهاي انتخاباتي بيشتر 
بود و نفر نخست تهران بودند؟ اين چه منطقي است 
كه ما ادعا كنيم به واسطه آنكه آراي آيت الله جنتي در 
انتخابات خبرگان در مقايسه با برخي از اعضاي خبرگان 
كمتر بوده است نبايد رئيس مجلس خبرگان شود؟ اين 
ناديده گرفتن و كم اهميت ديدن آراي اعضاي فعلي 
خبرگان رهبري نيست، چرا شخصيت ها و رسانه هاي 
اين جريان به نظرات و آراي اعضاي خبرگان اهميت 
نداده و به جاي برخ��ورد بغض آل��ود و عصبي دلايل 

منطقي و مستدل را براي جامعه ارائه نمي دهند. 
  رأي مردم مشروط قابل احترام است

به راستي چرا رأي مردم بايد تا جايي براي رهبران و 
وابس��تگان به جريان غرب گرا ارزش داشته باشد كه 
اهداف و مطامع جناحي آنها را برآورده كند و چنانچه 
آراي مردم ب��ه فردي جزء نامزده��اي مورد حمايت 
آنها متمركز ش��ود، آن آرا ناميمون اس��ت. چرا براي 
وابستگان به اين طيف اولويت مطالبات حزبي است 
و منافع ملي در مقابل اين مطالبات ارزش و اعتباري 
نداشته و تا مادامي كه اهداف جناحي حكم مي كند 
بايد ش��خصيت ها مورد احترام جامعه ق��رار گيرد تا 
مراكز و نهادهاي انقابي بايد مورد تخريب و تخطئه 
قرار بگيرند. مگر نه اين است كه نيروها و نامزدهاي اين 
جماعت در آستانه هر انتخاباتي بر لزوم توجه به عامه 
مردم و مشكات معيشتي و اقتصادي آنها و ضرورت 
ارجحيت منافع ملي بر جناحي تأكيد مي كنند پس 
چگونه است كه امروز آيت الله جنتي به عنوان رئيس 
خبرگان پنجم انتخاب شده است رو به سوي تحركات 
رواني - رس��انه اي با چاش��ني رويكرد غير اخاقي 
آورده اند؟ اين سياست كه در طول انتخابات گذشته 
شاهد مصاديق فراواني است امروز در انتخابات هيئت 
رئيسه خبرگان خودنمايي مي كند و جماعت مدعي 
دموكراسي خواهي كه يكي از شعارهاي اصلي خود را 
پايبندي به دموكراس��ي غربي مطرح مي كنند و در 
سال هاي گذشته و از جمله در سال 88 به واسطه عدم 
پذيرش آراي مردمي هزينه هاي فراواني را به جامعه و 
كشور وارد كرده اند بار ديگر ميزان علقه و عاقه خود را 

   پيوند باند نفوذي در بيت منتظري با شبكه صهيونيستي آشكارتر شدبه مردم سالاري نشان داده اند.
روزنامه كيهان در ستون اخبار ويژه خود نوشته است: 
پنج نف��ر از حامي��ان فتنه س��بز كه اغلب از كش��ور 
متواري اند از ماقات عضو مركزيت كارگزاران با يكي از 
سران گروهك صهيونيستي بهائيت حمايت كردند. محسن كديور )كه متهم به 
مزدوري براي موساد است( در كنار حسن يوس��في اشكوري، حسن فرشيان، 
عبدالعلي بازرگان و صديقه وسمقي با تحريف صورت مسئله اين شبكه »اصالتاً 
انگليسي- صهيونيستي و كارگزار اصلي مديريت رژيم پهلوي« مدعي شده اند 
بهائيت يك عقيده ديني اس��ت و عقيده ديني نمي توان��د مبناي مجرميت يا 
معصيت ديني باشد. آنها همچنين اقدام فائزه هاشمي را انساني، اخاقي و ديني 
توصيف كرده اند. با عنايت به حضور نزديك كديور و برخي اعضاي نهضت آزادي 
گروهك ملي- مذهبي در باند مهدي هاشمي معدوم و بيت آقاي منتظري، به 
نظر مي رسد از اين پس بايد نگاه دقيق تري به نفوذ نيابتي و واسطه بهائيت در 
بيت منتظري داش��ت. اين پنج نفر همچنين مدعي رواداري با دگرانديش��ان 
شده اند بدون اينكه به سوابق جنايت هاي گسترده بهائيت به ويژه در سده اخير 
و به واس��طه حضور در مراكز امنيت��ي و نظامي رژيم پهلوي اش��اره كنند. آنها 

همچنين فتاوي منتظري در حمايت از حقوق بهائيان را راهگشا خواندند. 
    

   تحول در »بدنه سنگين و بي قواره لخت دولت«
اما در حالي كه دولت ب��ا چالش هاي مختلفي در عدم 
تحقق وعده هاي خود مواجه است و همزمان به مقاومت 
در برابر تغييرات در كابينه پرداخته، حالا اصاح طلبان 
از طريق رس��انه هاي خود مي كوش��ند دولت را ب��ه بهانه همي��ن عدم تحقق 
وعده هايش وادار به تغيي��ر كابينه كنند. در همين ارتب��اط روزنامه اعتماد در 
گفت وگو با علي صوفي اظهار داش��ت: »به نظر من مهم ترين مشكل دولت در 
عرصه اقتصادي است. براي خروج از ركود اقتصادي دولت نياز به تقويت فضاي 
سرمايه گذاري در كشور دارد. در اين راستا دولت نياز به همكاري قواي مقننه و 
قضائيه دارد. تركيب مجلس دهم تقريباً اميدواركننده است اما قوه قضائيه هم 
مي تواند ضمن همراهي و كمك هاي دلسوزانه و به عنوان يك تصميم حاكميتي 
ش��رايط را براي خ��روج از ركود فراهم كن��د. وقتي گفته مي ش��ود دولت بايد 
خانه تكاني كند، ممكن است سوءبرداشت شود اما واقعيت اين است كه كابينه 
روحاني در شرايط نامناس��ب تعاملي با مجلس بسته شد. با اين بدنه سنگين و 
بي قواره لخت دولت نمي تواند تصميماتش را به اج��را دربياورد. آقاي روحاني 
مواضع قوي اصاح طلبانه اي دارد كه دولت بايد پياده كننده آن باشد ولي اين 

كابينه و دولت، دولتي نيست كه بتواند آقاي روحاني را همراهي كند.«
    

   تكرار فرجام خبرگان در بهارستان
اما در حالي كه پيش بيني ها از حضور علي لاريجاني در كس��وت 
رياست مجلس شوراي اس��امي افزايش يافته، روزنامه قانون در 
مطلبي زنگ خطر را براي اصاح طلبان به صدا درآورده و نوش��ته 
است: انتخابات امروز مجلس خبرگان زنگ خطري جدي را براي مجلس شوراي 
اسامي به صدا درآورده است. انتخابات هفتم اسفند بيش از آنكه محلي براي رقابت 
سنتي اصاح طلبان و اصولگرايان باشد جايي براي عبور كشور از بحران هايي بود كه 
طيف تندروتر راست آن را پديد آورده بودند و براي طي اين مسير، عقاي طيف هاي 
مقابل هم در اقدامي عقاني به يكديگر نزديك شدند تا كشور را از گردنه خطرناكي 
كه ناگزير در آن است رد كنند؛ اتفاقي مبارك كه مي توانست موجب پيشرفت بيشتر 
كشور ش��ود اما در نهايت دو طرف، درگير كشمكشي ش��دند كه تنها سود آن را 
افراطيون بردند و آسيب جدي آن براي منافع ملي كشور بوده است. اگر باور داريم 
روزي ائتافي با نام اميد براي ياري كردن خط اعتدال در كشور، تشكيل شد و ما را 
از لبه پرتگاه افراطي گري عقب كشيد، پس چرا ازخودگذشتگي را در راستاي منفعت 
كشور ادامه ندهيم؟مسئله اين است كه به جاي نشستن پشت ميز مذاكرات و تاش 
براي منس��جم كردن برنامه هاي خود، در ميانه كارزاري وارد شده ايم كه مي تواند 
همچون انتخابات ديروز مجلس خبرگان، نتيجه آن را بار ديگر براي مجلس شوراي 
اسامي رقم بزند. حقيقت اين است كه رأي مردم، رأي به تغيير بود و اين موضوع كه 

رأي به تغيير داده شده است، از سوي هيچ گروه و دسته اي قابل انكار نيست.

علي لاريجاني رئيس مجلس نهم، 
روز گذش�ته ب�ه مناس�بت پايان   گزارش  2

مجلس نهم، نشس�ت خبري برگزار و در اين نشس�ت خبري 
عنوان كرد كه تاكنون گفت وگويي درباره رياست مجلس با هيچ 

فرد و جرياني نداشته است. 
به گزارش فارس، علي لاريجاني رئيس مجلس شوراي اسامي در اين 
نشست خبري كه در محل تالار مدرس ساختمان مشروطه مجموعه 
بهارستان برگزار شد، در پاسخ به سؤالي مبني بر نقاط قوت و ضعف 
مجلس نهم، گفت: رويكرد مجلس نهم، بيشتر ايجاد آرامش و پرداختن 
به مسائل اصلي كشور با نگاه هم افزايي بود و اينكه سايش هاي باوجه 
در كشور ايجاد نكنيم كه اذهان از مس��ائل اصلي منحرف شود. وي 
بيش��تر حجم مصوبات مجلس نه��م را همانند قان��ون رونق فضاي 
كسب وكار كه چند گزارش��ي نيز براي آن تهيه شد برشمرد و افزود: 
عاوه بر آن قوانيني جهت تسهيل سرمايه گذاري داخلي و خارجي 
نيز در مجلس نهم تصويب شد كه در آينده نتايج آن مشخص مي شود 
چراكه ريل گذاري براي مسير حركت كش��ور است. رئيس مجلس 
شوراي اسامي ابراز اميدواري كرد كه مجلس آينده نيز با درك مسائل 
اصلي كشور و با توجه به تأكيد مقام معظم رهبري روي اولويت مسائل 
اقتصادي در همين مسير حركت كند. رئيس مجلس شوراي اسامي 
در پاسخ به سؤال خبرنگار روزنامه شرق كه با استناد ماده 24 آيين نامه 
داخلي مجلس از نقش هيئت رئيسه و شخص رئيس مجلس در قبال 
حفظ شأن و جايگاه آيندگان مجلس سخن گفت و از عملكرد وي در 
واكنش به سخنان يكي از نمايندگان مجلس نهم و منتخب مجلس 
دهم كه بازتاب نامطلوبي داشت پرسيد، گفت: تا آنجا كه من اطاع 
دارم ايشان اين اظهارات را تكذيب كرده است و گفته كه آنها را قبول 
ندارد و اگر هم سهوي صورت گرفته، فعاً اين موضع را ندارد. ما نيز اگر 

كسي موضعش را اصاح كرد، بايد از او بپذيريم. 
  مشكل سوئيفت برداشته شده است

وي در پاسخ به س��ؤال خبرنگاري كه از اولين و فوري ترين اقدامات 
لازم، در واكنش به نقض برجام از سوي امريكا پرسيده بود، ابتدا پاسخ 
داد: موارد اين نقض برجام از نظر ش��ما )خبرنگار( چيست؟ كه پس 
از برشمردن مواردي از نقض برجام به ويژه مصادره 2 ميليارد دلار از 
دارايي هاي ايران، باز نشدن سوئيفت و... از سوي اين خبرنگار اظهار 
داشت: براي سوئيفت كه مشكل برداشته شده است. رئيس مجلس 
شوراي اسامي گفت: بانك هاي كوچك تر با بانك هاي ايراني تعامل 
دارند و مشكل فقط به بانك هاي بزرگ برمي گردد كه پيگيري هايي 
نيز در اين مورد انجام شده و ما ساكت نبوده ايم. وي افزود: درباره ويزا از 
سوي وزارت امور خارجه تاش هايي صورت گرفته است تا اين مشكل 
و ديگر مشكات حل شود. لاريجاني در پاسخ به سؤال خبرنگار روزنامه 
الوفاق در مورد مهم ترين تصميم مجلس نهم در حوزه ديپلماسي گفت: 
طرح اقدام متناس��ب دولت در اجراي برجام و طرح الزام دولت براي 
پيگيري خسارات وارده ناشي از جنايات امريكا ازجمله اين تصميمات 
در مجلس نهم بود. رئيس مجلس شوراي اسامي در پاسخ به سؤال 
خبرنگار ديگري كه از ضرورت و ميزان اجماع سياس��ي در كش��ور 
پرسيده بود، گفت: وقتي ما فعل سياسي انجام مي دهيم بايد تاش 
كنيم كه وفاق حول آن افزايش يابد، به ويژه درباره برجام كه مناقشه 
زياد است، اما زماني كه تصميم گيري در مورد آن انجام گرفت، كشور 

بايد بهره ببرد تا سرمايه گذاري در كشور صورت گيرد. 
  وفاق امروز در كشور به بركت ولايت فقيه است

وي وفاق امروز در كش��ور را در كل خوب عنوان و تصريح كرد: اين 
وفاق به بركت ولايت فقيه است كه همه گروه هاي جامعه را زير چتر 
خود گرفته است. لاريجاني به شرايط كشورهاي منطقه اشاره كرد 

و گفت: حتي در كشورهايي كه به هم ريختگي نظامي وجود ندارد، 
به هم ريختگي سياسي را شاهديم و اين حد از دموكراسي كه در ايران 

براي كشوري كه ولايت فقيه دارد، طبيعي است. 
  گفت وگوي�ي ب�ا آقاي ع�ارف درب�اره رياس�ت مجلس 

نداشته ايم
رئيس مجلس در ادامه در پاسخ به س��ؤالي درباره رقابت وي و عارف 
براي رياس��ت مجلس دهم، گفت: خيلي روي اين موضوع حساس 
نباش��يد، چند روز صبر كنيد، مشخص مي شود كه چه كسي رئيس 
مجلس خواهد شد. وي افزود: س��اختار داخلي مجلس يك ساختار 
كاماً دموكراتيك اس��ت و بايد توجه كنيم كه از اين ساختار عدول 
نكنيم، ممكن اس��ت رس��انه ها به اين قضيه بپردازند اما نمايندگان 
مجلس خودش��ان تصميم مي گيرند كه به چه كس��ي رأي دهند تا 
رئيس مجلس شود، روال و مكانيزم انتخاب رئيس مجلس در پارلمان 
مشخص است. لاريجاني در پاسخ به س��ؤالي مبني بر اينكه آيا شما 
تاكنون گفت وگويي در زمينه رياست با آقاي عارف داشته ايد يا خير؟ 
گفت: ما تاكنون گفت وگويي در اين زمينه نداشته ايم البته با يكديگر 
رفاقت داريم. رئيس مجلس در بخش ديگري از سخنانش در پاسخ به 
سؤالي مبني بر اينكه پيام مردم تهران در انتخابات به نظر شما چه بوده 
است؟ تصريح كرد: در كل انتخابات اين دوره از مجلس شوراي اسامي 
را بايد اينطور حس كرد كه مردم به دنبال ايجاد يك آرامش در كشور 
هستند تا همه بتوانند همسو، مشكات شان را حل كنند، در داخل 
پارلمان اگر تنش وجود داشته باش��د، تمام افكار روي مسائل اصلي 
متمركز نمي شود، اگر بيرون از مجلس هم تنش وجود داشته باشد 
ذهن ها نمي تواند مشكات كشور را حل كند، لذا مردم يك آرامشي 

مي خواهند تا در فضاي عاقانه اي مسائل كشور حل و فصل شود. 
   مسئله ركود در شرايط فعلي جدي است

 رئيس مجلس در پاسخ به سؤال ديگري، در مورد مشكات اقتصادي 
كشور و بي برنامگي دولت در ارتباط با اين بخش و اينكه برنامه مجلس 
دهم در ارتباط با اين حوزه چه خواهد بود، گفت: اين حرف درستي 
است كه در شرايط فعلي مسئله ركود جدي است و بايد موتور رونق 

توليد در اين شرايط بايد تقويت شود و بزنگاه شرايط تغيير در كشور 
اينجاس��ت و در اين جهت دولت بايد مقداري س��ريع تر عمل كند. 
لاريجاني اظهار داش��ت: با توجه به تأكيدات مقام معظم رهبري در 
مورد اقتصاد مقاومتي و اخيراً هم كه دستور دادند تا دولت ستادي را 
براي اين امر طراحي كند من در جريان هستم كه اين ستاد در حال 
فعاليت است. تصميماتي را داشته و تصميمات خوبي را در اين حوزه 
داشته اند و اگر اين تصميمات به اجرا درآيد مي تواند شرايط را تغيير 
دهد. رئيس مجلس شوراي اس��امي اظهار داشت: در كل نگاه من 
نسبت به آينده مثبت است. ما در حال عبور از شرايط سخت هستيم. 
بايد سرعت كارمان را در ايجاد تغييرات بيشتر كنيم. هم دولت بايد 
در اين زمينه تاش بيشتري داشته باشد هم مجلس به پشتيباني و 

حمايت از دولت بپردازد تا اين مسير زودتر طي شود. 
لاريجاني در پاسخ به سؤال ديگري در خصوص نگراني مردم مبني بر 
اينكه نمايندگاني كه حامي دولت هستند زماني كه بين منافع عمومي 
و خاص دولت بخواهند انتخابي داشته باشند، خاطرنشان كرد: اينكه 
آراي مختلفي در مجلس باشد يك حسن است. ما بايد افتخار كنيم 
كه در مجلس همه طيف هايي كه امروز در جامعه حضور دارند و حرف 
دارند صداي آنها در مجلس شنيده مي شود و اين براي يك دموكراسي 
ديني خوب است. خوب است كه همه كساني كه صاحب رأي هستند 
و جريان هاي سياسي در كشور در مجلس شنيده شود. رئيس مجلس 
شوراي اسامي گفت: دسته بندي هايي كه در كشور مشاهده مي شود 
وقتي كه وارد مجلس مي شود، وقتي كه فرد مي خواهد رأي بدهد با 
خود محاسباتي را دارد كه رأي وي واقعاً مشكلي را حل مي كند يا نه و 
در داخل مجلس قالب بندي ها محكم نيست كه فرد را از اختيار خود 
خارج كند. لاريجاني خاطرنشان كرد: در بحث سياست خارجي بين 
مجلس نهم و دهم تفاوتي وجود ن��دارد چراكه در يك زمان زندگي 

مي كند و شرايط بيروني تقريباً شرايط يكساني است. 
وي افزود: روند وضعيت اقدامات تروريستي در منطقه متأسفانه 
روند صعودي اس��ت و ما ظ��رف دو دهه اخير حج��م رفتارهاي 
تروريستي در منطقه را كماً و كيفاً بيشتر مي بينيم و رشد داشته 

است كه اين امر دلايل مختلف دارد. رئيس مجلس شوراي اسامي 
اضافه ك��رد: هم برخي كش��ورهاي منطقه اي رفت��ار تاكتيكي با 
تروريست ها دارند و به آنها كمك مي كنند و هم برخي كشورهاي 
غربي اين كار را مي كند و تا وقتي اين فض��ا وجود دارد ما يك به 
هم ريختگي امنيتي را در منطقه خواهيم داشت. لاريجاني اظهار 
داشت: يكي از كارهاي مهم مجلس اين است كه همانند گذشته 
حوادث را رصد و پيگيري و تاش كند تا براي امت اسامي آرامشي 

هم از نظر سياسي و هم از نظر امنيتي خلق شود. 
   حضور در ليست اميد تأثيري بر رأي من نداشت

وي در پاسخ به سؤالي در مورد حضورش در ليست اميد و تأثير اين 
حضور بر سبد رأي وي گفت: فكر نمي كنم كه حضور در اين ليست 
تأثير مهمي بر اين مسئله داشته باشد. بافت هاي شهرهاي مختلف 
متفاوت است. آنچه براي من مايه افتخار بود اين بود كه مراجع عظام 
تقليد نظرشان اين بود كه من از قم كانديدا شوم و اين در هر سه دوره 
كانديداتوري من در مجلس مطرح بود و اين براي من يك افتخار به 
شمار مي رود. رئيس مجلس شوراي اسامي گفت: من به پاس اينكه 
سال ها در قم زندگي كردم انتخاب قم به عنوان حوزه انتخابيه ام هم 
از نظر فكري و هم از نظر عائق شخصي برايم مهم است. لاريجاني 
خاطرنشان كرد: ظرف مناطق مختلف متفاوت است و شرايط شان 
شرايط منطقه اي است و با اين ديد بايد بيشتر به مسائل عميق شد. 

   هيچ پيامي مبني بر تعامل براي رياست مجلس
به من منتقل نشده است

لاريجاني در پاسخ به س��ؤال خبرنگاري مبني بر اينكه در روزهاي 
اخير صحبت هايي از سوي اصاح طلبان و اكثر ليست اميد صورت 
گرفته است، پيام هايي براي شما فرستاده شده كه يك فرايند تعاملي 
و گفت وگويي قبل از تشكيل مجلس دهم شكل بگيرد تا به اشتراك 
نظرهايي بر سر رقابت هاي داخلي مجلس برسد و گفته شده شما در 
اين باره هنوز پاسخي نداديد، آيا اين پيام ها به شما فرستاده شده بود و 
اگر اين روايت درست است، چرا راجع به اين تصميم گيري نشد، اظهار 
داشت: يك سازوكار طبيعي براي تصميم گيري در مجلس وجود دارد، 
اما پيامي در اين خصوص به من داده نشد. وي در خصوص موضوع 
خان طومان عنوان كرد: در اين باره بايد بگويم كه رسانه ها خيلي به 
اين مسئله دامن زدند و اخباري كه منتشر ش��د تا جايي كه اطاع 
دارم خيلي دقيق نبوده است ولي در اينكه تروريست ها از يك فرصت 
آتش بس اس��تفاده كردند و با كمك برخي از كشورها مقدار زيادي 
ساح وارد آنجا كردند و يك شرايط ترسي را به وجود آوردند ترديد 
نيست، فكر مي كنم پس از آن حادثه و برخي اقدامات ديگري كه در 
حواشي آن صورت گرفت، مقداري ذهن ها را دقيق تر كرد، لذا هم در 

مذاكرات سياسي تأثير گذاشت و هم در نوع رفتار ميداني. 
   در تغيير رويكرد اصلاح طلبان بي تقصيرم

وي در پاسخ به سؤالي مبني بر اينكه تغيير رويكرد اصاح طلبان نسبت 
به شما در مجلس دهم پس از انتخابات چيست، مطرح كرد: حقيقتاً من 
در اين رابطه بي تقصير هستم، يعني بايد از ديگران سؤال كنيد، وضع 
من همان حال قبلي است و مسيري كه داشته ام را طي خواهم كرد و 
در اين مسائل هم صحبت كرده ام، اگر ديگران نظراتي متفاوت تر دارند 
بايد از خودشان پرسيد. لاريجاني با اشاره به مصوبه مجلس در خصوص 
دريافت غرامت از امريكا براي خسارت وارده از سوي اين كشور به ايران 
خاطرنشان كرد: پيش از اين هم تصميمي در اين خصوص اتخاذ شده 
بود و محاكم ما احكامي را در اين زمينه صادر كرده بودند. اين احكام 
زماني نافذ خواهد بود كه دو طرف از آن اس��تفاده كنند. وي در پايان 
گفت: در شرايط فعلي اموالي از امريكا در ايران نيست اما ممكن است 

در آينده زمينه هايي براي آن فراهم نشود.

لاريجاني: ليست اميد برای من رأی نياورد

 روزی كه نمايندگان ملت در خبرگان
بی بی سی و اذناب داخلی اش را در ماتم گذاشتند

رفتار جهنمی علیه آیت الله جنتی
چرا از خود نمی پرسيد آيا هاشمی و كروبی هم وقتی رئيس مجلس بودند نفر اول تهران هم بودند؟!


